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COMMISSION ELECTROTECHNIQUE INTERNATIONALE
____________

MATÉRIAUX ISOLANTS SOLIDES SECS –
ESSAI DE RÉSISTANCE AUX DÉCHARGES À L'ARC

HAUTE TENSION, FAIBLE COURANT

AVANT-PROPOS

1) La CEI (Commission Electrotechnique Internationale) est une organisation mondiale de normalisation composée
de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de la CEI). La CEI a pour objet de
favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les domaines de
l'électricité et de l'électronique. A cet effet, la CEI, entre autres activités, publie des Normes Internationales.
Leur élaboration est confiée à des comités d'études, aux travaux desquels tout Comité national intéressé par le
sujet traité peut participer. Les organisations internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en
liaison avec la CEI, participent également aux travaux. La CEI collabore étroitement avec l'Organisation
Internationale de Normalisation (ISO), selon des conditions fixées par accord entre les deux organisations.

2) Les décisions ou accords officiels de la CEI concernant les questions techniques, représentent, dans la mesure
du possible un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux intéressés
sont représentés dans chaque comité d’études.

3) Les documents produits se présentent sous la forme de recommandations internationales. Ils sont publiés
comme normes, rapports techniques ou guides et agréés comme tels par les Comités nationaux.

4) Dans le but d'encourager l'unification internationale, les Comités nationaux de la CEI s'engagent à appliquer de
façon transparente, dans toute la mesure possible, les Normes internationales de la CEI dans leurs normes
nationales et régionales. Toute divergence entre la norme de la CEI et la norme nationale ou régionale
correspondante doit être indiquée en termes clairs dans cette dernière.

5) La CEI n’a fixé aucune procédure concernant le marquage comme indication d’approbation et sa responsabilité
n’est pas engagée quand un matériel est déclaré conforme à l’une de ses normes.

6) L’attention est attirée sur le fait que certains des éléments de la présente Norme internationale peuvent faire
l’objet de droits de propriété intellectuelle ou de droits analogues. La CEI ne saurait être tenue pour
responsable de ne pas avoir identifié de tels droits de propriété et de ne pas avoir signalé leur existence.

La Norme internationale CEI 61621 a été établie par le sous-comité 15E: Méthodes de test, du
comité d’études 15 de la CEI: Matériaux isolants.

Le texte de cette norme est issu des documents suivants:

FDIS Rapport de vote

15E/56/FDIS 15E/90/RVD

Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant
abouti à l'approbation de cette norme.
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INTERNATIONAL ELECTROTECHNICAL COMMISSION
___________

DRY, SOLID INSULATING MATERIALS –
RESISTANCE TEST TO HIGH-VOLTAGE,

LOW-CURRENT ARC DISCHARGES

FOREWORD

1) The IEC (International Electrotechnical Commission) is a worldwide organization for standardization comprising
all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of the IEC is to promote
international co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To
this end and in addition to other activities, the IEC publishes International Standards. Their preparation is
entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested in the subject dealt with may
participate in this preparatory work. International, governmental and non-governmental organizations liaising
with the IEC also participate in this preparation. The IEC collaborates closely with the International Organization
for Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by agreement between the two
organizations.

2) The formal decisions or agreements of the IEC on technical matters express, as nearly as possible, an
international consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation
from all interested National Committees.

3) The documents produced have the form of recommendations for international use and are published in the form
of standards, technical reports or guides and they are accepted by the National Committees in that sense.

4) In order to promote international unification, IEC National Committees undertake to apply IEC International
Standards transparently to the maximum extent possible in their national and regional standards. Any
divergence between the IEC Standard and the corresponding national or regional standard shall be clearly
indicated in the latter.

5) The IEC provides no marking procedure to indicate its approval and cannot be rendered responsible for any
equipment declared to be in conformity with one of its standards.

6) Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this International Standard may be the subject
of patent rights. The IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights.

International Standard IEC 61621 has been prepared by subcommittee 15E: Methods of test, of
IEC technical committee 15: Insulating materials.

The text of this standard is based on the following documents:

FDIS Report on voting

15E/56/FDIS 15E/90/RVD

Full information on the voting for the approval of this standard can be found in the report on
voting indicated in the above table.IECNORM.C
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MATÉRIAUX ISOLANTS SOLIDES SECS –
ESSAI DE RÉSISTANCE AUX DÉCHARGES À L'ARC

HAUTE TENSION, FAIBLE COURANT

1 Domaine d'application

La présente Norme internationale décrit une méthode d'essai permettant, dans un premier
temps, une différenciation parmi des matériaux isolants similaires, selon leur résistance aux
dommages quand ils sont exposés à des décharges haute tension, faible courant se produisant
à proximité de la surface.

Les décharges provoquent une décomposition thermique et chimique localisée, ainsi qu'une
érosion, et finalement un chemin conducteur se forme au travers du matériau isolant. La
sévérité des conditions d'essai est progressivement augmentée. Aux premiers stades, une
décharge à l'arc avec un courant faible est interrompue de façon répétitive, alors qu'aux
derniers stades le courant de l'arc est augmenté par paliers successifs.

La méthode d'essai s'applique en raison de sa commodité et de la brièveté nécessaire de
l'essai, pour faire un contrôle préliminaire des matériaux, afin de détecter l'effet des
modifications dans la composition, et pour des essais de contrôle de qualité.

L'expérience relative à cet essai a indiqué une reproductibilité acceptable pour les matériaux
thermodurcis. En utilisant des thermoplastiques, certains laboratoires d'essai indiquent de
grandes variations inacceptables dans les résultats d'essai conduisant à la recommandation de
ne pas utiliser l'essai pour les thermoplastiques.

NOTE – Des tentatives sont faites pour diminuer la variabilité des résultats d'essai sur les thermoplastiques en
contrôlant la pression de l'électrode et la profondeur de la pénétration dans le matériau pendant l'essai. Sans un tel
contrôle de l'électrode, les essais sur plusieurs thermoplastiques peuvent ne pas avoir de signification suffisante
pour être réalisés.

Cette méthode d'essai ne permettra en général pas de tirer des conclusions concernant le
classement relatif vis-à-vis de la résistance à l'arc des matériaux pouvant être soumis à
d'autres types d'arc.

Le classement des matériaux peut différer de celui qui a été trouvé pour les essai de tenue en
conditions humides (par exemple dans la CEI 60112, dans la CEI 60587 et dans la CEI 61302)
et de leurs résultats en exploitation, pour lesquels l'intensité, la fréquence d'apparition et la
durée des expositions aux décharges à l'arc sont très différentes.

2 Références normatives

Les documents normatifs suivants contiennent des dispositions qui, par suite de la référence
qui y est faite, constituent des dispositions valables pour la présente Norme internationale. Au
moment de la publication, les éditions indiquées étaient en vigueur. Toute document normatif
est sujet à révision et les parties prenantes aux accords fondés sur la présente Norme
internationale sont invitées à rechercher la possibilité d'appliquer les éditions les plus récentes
des documents normatifs indiqués ci-après. Les membres de la CEI et de l'ISO possèdent le
registre des Normes internationales en vigueur.

CEI 60112:1979, Méthode pour déterminer les indices de résistance et de tenue au
cheminement des matériaux isolants solides dans des conditions humides
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DRY, SOLID INSULATING MATERIALS –
RESISTANCE TEST TO HIGH-VOLTAGE,

LOW-CURRENT ARC DISCHARGES

1 Scope

This International Standard describes a test method which can provide preliminary
differentiation between similar insulating materials, with respect to their resistance to damage
when exposed to high-voltage, low-current arc discharges, occurring close to their surfaces.

The discharges cause localized thermal and chemical decomposition and erosion and
eventually a conductive path forms across the insulating material. The severity of the test
conditions is gradually increased: in the early stages a low-current arc discharge is repeatedly
interrupted, whereas in the later stages, the arc current is raised in successive steps.

Because of its convenience and because of the short time required for testing, the test method
is applicable for preliminary screening of materials, for detecting the effects of changes in
formulation and for quality control testing.

Previous experience with this test, showed acceptable reproducibility with thermoset materials.
Using thermoplastics, some testing laboratories report unacceptably large variation in test
results which lead to the recommendation not to use the test for thermoplastics.

NOTE – Attempts are being made to reduce the variability of the results of tests on thermoplastics by controlling
the electrode pressure and depth of penetration into the material during the test. Without such electrode control,
tests on many thermoplastics may not be sufficiently meaningful to be performed.

This test method will not, in general, permit conclusions to be drawn concerning the relative arc
resistance rankings of materials which may be subjected to other types of arcs.

The ranking of materials may differ from that found in wet tracking tests (e.g. IEC 60112,
IEC 60587 and IEC 61302) and from their performance in service, where the intensity,
recurrence frequency and time of exposure to arc discharges are very different.

2 Normative references

The following normative documents contain provisions, which through reference in this text,
constitute provisions of this International Standard. At the time of publication, the editions
indicated were valid. All normative documents are subject to revision, and parties to
agreements based on this International Standard are encouraged to investigate the possibility
of applying the most recent editions of the normative documents indicated below. Members of
IEC and ISO maintain registers of currently valid International Standards.

IEC 60112: 1979, Method for determining the comparative and the proof tracking indices of
solid insulating materials under moist conditions

IECNORM.C
OM : C

lick
 to

 vi
ew

 th
e f

ull
 PDF of

 IE
C 61

62
1:1

99
7

https://iecnorm.com/api/?name=73c0ab46a66d785626c34cbbf4325d86


– 8 – 61621 © CEI:1997

CEI 60212:1971, Conditions normales à observer avant et pendant les essais des matériaux
isolants électriques solides

CEI 60587:1984, Méthodes d'essai pour évaluer la résistance au cheminement et à l'érosion
des matériaux isolants électriques utilisés dans des conditions ambiantes sévères

CEI 61302:1995, Matériaux isolants électriques – Méthode de l'évaluation de la résistance au
cheminement et à l'érosion – Essai au volant rotatif à l'immersion

3 Définitions

Pour les besoins de la présente Norme internationale, les définitions suivantes s'appliquent :

3.1
défaut
On considère que le défaut s'est produit si un chemin de conduction s'est formé dans le
matériau. On considère également que le défaut s'est produit si l'arc provoque une combustion
du matériau et si la combustion persiste quand l'arc est interrompu.
NOTE 1 – Si l'arc disparaît dans le matériau, le courant dans le circuit est habituellement modifié et une variation
notable sonore se produit.

NOTE 2 – Pour certains matériaux, la tendance au défaut augmente pendant un intervalle de temps
raisonnablement long avant que toutes les parties de l'arc comprises entre les électrodes ne disparaissent. Le
défaut se produit uniquement quand la totalité de l'arc a disparu.

NOTE 3 – Pour certains matériaux, une scintillation persistante peut être observée à proximité des électrodes après
que l'arc a disparu. La scintillation ne doit pas être considérée comme faisant partie de l'arc.

NOTE 4 – La combustion du matériau accompagnant l'arc est uniquement considérée comme un défaut si la
combustion persiste entre les interruptions de l'arc. Si ce n'est pas le cas, l'essai est poursuivi jusqu'à ce qu'un
chemin de conduction se soit formé.

NOTE 5 – La première disparition de la totalité de l'arc est considérée comme un défaut même si le matériau est
rétabli pour l'arc suivant.

3.2
résistance à l'arc
durée totale en secondes depuis le début de l'essai jusqu'au défaut de l'éprouvette

4 Appareillage

4.1 Circuit d'essai

Les principaux composants du circuit électrique de l'appareillage sont illustrés par la figure 1.

NOTE – Dans le câblage du circuit secondaire, il convient que la capacité répartie soit inférieure à 40 pF. Une
capacité répartie importante peut perturber la forme de l'arc et influencer les résultats de l'essai.

4.1.1 Transformateur, T v

Un transformateur avec une tension assignée du secondaire (en circuit ouvert) de 15 kV, et un
courant assigné du secondaire (en court-circuit) de 60 mA, fréquence de ligne (48 Hz à 62 Hz)

4.1.2 Autotransformateur variable, T c

1 kVA assigné et adapté à la tension de ligne.

NOTE – Une tension d'alimentation primaire constante ±2 % est recommandée
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IEC 60212: 1971, Standard conditions for use prior to and during the testing of solid  electrical
insulating materials

IEC 60587: 1984, Test methods for evaluating resistance to tracking and erosion of electrical
insulating materials used under severe ambient conditions

IEC 61302: 1995, ElectricaI insulating materials – Method to evaluate the resistance to tracking
and erosion – Rotating wheel dip test

3 Definitions

For the purpose of this International Standard, the following definitions apply:

3.1
failure
Failure is considered to have occurred when a conducting path is formed in the material; failure
is also considered to have occurred if the arc causes a material to burn and the burning
continues when the arc is interrupted.  

NOTE 1 – When the arc disappears into the material, the circuit current usually changes and a noticeable change in
sound takes place.

NOTE 2 – For some materials, the trend towards failure increases over a fairly long interval of time before all parts
of the arc between the electrodes have disappeared. Failure only occurs when the entire arc has disappeared.

NOTE 3 – For some materials, a persistent scintillation may be observed close to the electrodes after the arc has
disappeared. This scintillation shall not be considered as part of the arc.

NOTE 4 – Burning of the material accompanying the arc is only considered as failure if the burning continues
between arc interruptions. Otherwise the test is continued until a conducting path is formed.

NOTE 5 – The first disappearance of the entire arc is considered as failure even if the material recovers for
subsequent arcing.

3.2
arc resistance
total time in seconds from the start of test until specimen failure

4 Apparatus

4.1 Test circuit

The principal components of the electrical circuit for the apparatus are shown in figure 1.

NOTE – In the secondary circuit wiring the stray capacitance should be less than 40 pF. Large stray capacitance
may disturb the arc shape and influence the test results.

4.1.1 Transformer, T v

A transformer with a rated secondary potential (on open circuit) of 15 kV, and a rated
secondary current (on short circuit) of 60 mA, line frequency (48 Hz to 62 Hz).

4.1.2 Variable autotransformer, T c

Rated 1 kVA and suitable for the line voltage.

NOTE – A constant primary voltage supply ±2 % is recommended.
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4.1.3 Voltmètre, V L

Voltmètre alternatif avec une précision de ±0,5 %, capable de lire une tension de ligne

de −
+

20
10  %.

4.1.4 Milliampèremètre, A

Un milliampèremètre alternatif à valeur efficace vraie capable de lire de 10 mA à 40 mA avec
une précision de ±5 %. Comme ce milliampèremètre est uniquement utilisé pour régler le
circuit ou effectuer des modifications, il peut être court-circuité par un éclateur quand il n'est
pas utilisé.

NOTE – Même si des précautions ont été prises pour supprimer les composantes radiofréquences du courant dans
l'arc, il peut être souhaitable de vérifier leurs présences quand l'appareillage vient juste d'être construit. La
meilleure façon d'effectuer cette vérification est d'utiliser un thermocouple adapté de type milliampèremètre r.f.
temporairement inséré en série avec le milliampèremètre.

4.1.5 Résistances de commande du courant, R 10, R20, R30 et R40

Quatre résistances en série avec le primaire de Tv sont nécessaires. Ces résistances doivent
être réglables, jusqu'à une certaine limite, pour permettre de régler exactement les courants
pendant le calibrage. R10 est toujours dans le circuit pour fournir un courant de 10 mA.

4.1.6 Résistance de suppression, R 3

De valeur assignée égale à 15 kΩ ± 1,5 kΩ et d'au moins 24 W. Cette résistance, en série
avec les inducteurs (voir 4.1.7) est utilisée pour supprimer les hautes fréquences parasites
dans le circuit de l'arc.

4.1.7 Inducteurs à noyau d'air, X s, 1,2 H à 1,5 H
NOTE – Une seule bobine de cette inductance n'est pas pratique. Un inducteur satisfaisant peut être construit en
reliant en série huit bobines de 3 000 à 5 000 spires de fils torsadés sur des noyaux non métalliques d'environ
12,7 mm de diamètre et de longueur intérieure égale à 15,9 mm.

4.1.8 Disjoncteur, B

Interrupteur motorisé ou actionné électroniquement utilisé pour donner le nombre de tours
demandé pour les trois niveaux inférieurs de l'essai en ouvrant et en fermant le circuit primaire
conformément au barème du tableau 1, avec une précision de ±0,008 s.

4.1.9 Horloge, TT

Une horloge ou un chronomètre électrique avec une précision de ±1 s.

4.1.10 Contacteur C s

Si l'écran contre les courants d'air, enfermant le montage des électrodes est en position basse,
il active un micro-interrupteur normalement ouvert (NO), qui à son tour actionne le contacteur
Cs et relie le transformateur Tv au circuit, permettant l'application de la haute tension sur les
électrodes. Avec l'écran contre les courants d'air en position haute, le transformateur est
débranché et l'opérateur est protégé.
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4.1.3 Voltmeter, V L

AC voltmeter with an accuracy of +0,5 %, capable of reading line voltage −
+

20
10  %.

4.1.4 Milliammeter, A

A true r.m.s. a.c. milliammeter capable of reading 10 mA to 40 mA with an accuracy of ±5 %.
Since this milliammeter is used only when setting up or making changes in the circuit, it may be
shorted out by a bypass switch when not in use.

NOTE – Although provision has been made for the suppression of radio frequency components of current in the arc,
it may be desirable to check for their presence when the apparatus is first constructed. This is best done by use of
a suitable thermocouple type r.f. milliammeter temporarily inserted in series with the milliammeter.

4.1.5 Current control resistors, R 10, R20, R30 and R 40

Four resistors are required in series with the primary of Tv. These resistors must be adjustable,
to some extent, to permit exact settings of the currents during calibration. R10 is always in the
circuit to provide a 10 mA current.

4.1.6 Suppressing resistor, R 3

Rated at 15 kΩ ± 1,5 kΩ and at least 24 W. This resistor, along with the inductors (see 4.1.7) is
used to suppress parasitic high frequency in the arc circuit.

4.1.7 Air core inductors, X s, 1,2 H to 1,5 H
NOTE – A single coil of this inductance is not practical. A satisfactory inductor may be constructed by connecting in
series eight coils of 3 000 to 5 000 turns of wire wound on insulating non-metallic cores of about 12,7 mm diameter
and 15,9 mm inside length.

4.1.8 Breaker, B

Motor driven or electronically operated interrupter used to give the required cycles for the three
lower steps of the test by opening and closing the primary circuit according to the schedule in
table 1, with an accuracy of ±0,008 s.

4.1.9 Timer, TT

A stop watch or electric interval timer accurate to ±1 s.

4.1.10 Contactor C s

When the draft shield, enclosing the electrode assembly, is in lowered position, it actuates a
normally open (NO) microswitch which, in turn, operates contactor Cs and  connects the
transformer Tv to the circuit, allowing application of HV to the electrodes. With the draft shield
raised, the  transformer is disconnected and the operator is protected.

IECNORM.C
OM : C

lick
 to

 vi
ew

 th
e f

ull
 PDF of

 IE
C 61

62
1:1

99
7

https://iecnorm.com/api/?name=73c0ab46a66d785626c34cbbf4325d86


– 12 – 61621 © CEI:1997

4.2 Electrodes et montage des électrodes

4.2.1 Electrodes

Les électrodes sont faites d'une barre cylindrique en tungstène ayant un diamètre de
2,4 mm ± 0,05 mm, exempte de craquelures, de trous et de tâches de rouille. La longueur libre
de l'électrode doit être au minimum de 20 mm. Il est recommandé que les électrodes soient
montées sur une tige permettant une orientation correcte de la pointe de l'électrode après
affûtage. La pointe de l'électrode doit être rectifiée et polie de façon à faire un angle de 30° ± 1°
avec l'axe longitudinal de l'électrode, afin de constituer une forme elliptique plate. Un exemple de
montage approprié des électrodes sur une tige convenable est indiqué à la figure 2.

NOTE 1 – Des électrodes de soudure en tungstène sont considérées comme convenant pour cet usage.

NOTE 2 – Il est utile de disposer d'un calibre d'acier protégeant les électrodes pendant leur affûtage afin de
garantir la géométrie de leurs extrémités pointues.

4.2.2 Montage des électrodes

Ce montage fournit un moyen de maintenir les électrodes et l'éprouvette avec une orientation
appropriée pour appliquer l'arc sur la surface supérieure de l'éprouvette. Ce montage doit être
construit de façon que la surface supérieure de chaque éprouvette soit à la même hauteur pour
chaque essai. Chaque électrode doit être réglée de façon qu'elle repose indépendamment sur
l'éprouvette avec une force de 0,5 N ± 0,05 N. L'éprouvette doit être protégée des courants
d'air, et il doit être autorisé de ventiler pour évacuer les produits de la combustion si les
éprouvettes produisent de la fumée ou des gaz pendant les essais.

Les électrodes doivent être placées de façon qu'elles reposent sur une éprouvette dans le
même plan vertical et toutes deux inclinées de 35° ± 1° par rapport à l'horizontale (par
conséquent l'angle entre les axes des électrodes est de 110° ± 2°), comme illustré à la
figure 3. Les petits axes des surfaces elliptiques d'extrémité doivent être horizontaux avec un
espacement entre les extrémités réglé à 6,35 mm ± 0,1 mm.

L'arc doit se voir clairement depuis une position située légèrement au-dessus du plan de
l'éprouvette.

NOTE – Les exigences relatives au flux d'air sont à l'étude.

4.2.3 Nettoyage et affûtage des électrodes

4.2.3.1 Nettoyage

a) Après chaque essai, les électrodes doivent être nettoyées avec un solvant comme de
l'acétone ou de l'éthanol appliqué avec un tissu non pelucheux. Finir le nettoyage des
électrodes en les mouillant avec de l'eau déionisée et en les séchant avec un chiffon
propre, sec, non pelucheux.

b) Si une quantité excessive de matériau de combustion reste sur les électrodes après le
nettoyage indiqué précédemment, il a alors été prouvé qu'il était efficace d'appliquer sur la
partie supérieure un arc continu de 40 mA pendant approximativement 1 min (sans avoir
mis l'éprouvette en place).

4.2.3.2 Affûtage

Les électrodes doivent être maintenues en l'état de façon à montrer une surface elliptique
comme à l'origine, et ne comporter ni bavure ni rouille sur les bords quand elles sont
observées avec un grossissement de ×15.

Si les conditions décrites ci-dessus ne sont pas satisfaites, il est nécessaire de réaffûter les
électrodes.
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4.2 Electrodes and electrode assembly

4.2.1 Electrodes

The electrodes are made from 2,4 mm ± 0,05 mm diameter tungsten rod which is free from
cracks, pits or rough spots. The free electrode length shall be a minimum of 20 mm. It is
recommended that the electrodes are mounted in a shank which allows correct orientation of
the electrode tip after sharpening. The electrode tip shall be ground and polished to produce an
angle of 30° ± 1° to the axis, to achieve a flat elliptical face. As an example, figure 2 shows the
electrodes mounted in a suitable shank.

NOTE 1 – Tungsten welding rods have been found to be suitable for use as electrodes.

NOTE 2 – A steel jig for securing the electrodes during sharpening to ensure finishing the pointed tips to the proper
geometry is helpful.

4.2.2 Electrode assembly

This assembly provides a means of holding the electrodes and the test specimen at the proper
angle for applying the arc to the top surface of the test specimen. It shall be constructed so
that the top surface of each specimen is at the same height for each test. Each electrode shall
be adjusted so that it rests independently on the test specimen with a force of 0,5 N ± 0,05 N.
The test specimen shall be protected from air drafts, and shall be allowed venting of
combustion products in cases where test specimens give off smoke or gases during the test.

The electrodes shall be positioned so that when they are resting on a test specimen, they lie
in the same vertical plane and are both inclined 35° ± 1° from the horizontal (thus the
angle between the axis of the electrodes is 110° ± 2°), as shown in figure 3. The minor axes of
the elliptical tip surfaces shall be horizontal with the spacing of the tips adjusted to
6,35 mm ± 0,1 mm.

A clear view shall be provided of the arc from a position slightly above the plane of the
specimen.

NOTE – Air flow requirement is under consideration.

4.2.3 Cleaning and sharpening electrodes

4.2.3.1 Cleaning

a) After every test the electrodes shall be cleaned with a solvent such as acetone or ethanol
applied with a lint-free laboratory tissue. Finish the cleaning of the electrodes by wetting
them with deionized water and wiping dry with a clean, dry, lint-free tissue.

b) If an excessive amount of combustion material remains on the electrodes after the above
cleaning, then the application of a continuous 40 mA arc for approximately 1 min (without a
test specimen in place) has proven to be effective in above.

4.2.3.2 Sharpening

The electrodes shall be maintained in the condition where they show an original elliptical face,
and have no burrs or rough edges when viewed under 15× magnification.

If the conditions described above are not met, then the electrodes need to be sharpened.
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4.3 Chambre d'essai

Pour éviter des courants d'air, la chambre d'essai doit être une enceinte sans ventilation et
avec des dimensions non inférieures à 300 mm × 150 mm × 100 mm.

4.4 Calibrage

4.4.1 Tension de fonctionnement en circuit ouvert

En circuit ouvert, la tension doit être réglée à 12,5 kV. Elle est mesurée avec un voltmètre VL
utilisant le rapport primaire/secondaire du circuit ouvert.

4.4.2 Réglage du courant du secondaire

Avec des électrodes correctement espacées reposant sur un bloc de céramique et avec l'écran
contre les courants d'air abaissé, le matériel doit être alimenté et le courant réglé à l'aide des
résistances variables R10, R20, R30 et R40.

5 Eprouvette

5.1  Pour une comparaison normalisée de matériaux, cinq essais au moins doivent être
effectués sur des éprouvettes provenant de chaque matériau.

5.2  L'épaisseur de l'éprouvette doit être de 3 mm 0,0
0,4+  mm. L'utilisation d'autres épaisseurs

doit être notée.

5.3  Chaque éprouvette doit avoir les dimensions nécessaires de façon que l'essai soit réalisé
sur une surface plate et que le montage des électrodes ne soit pas à moins de 6 mm des bords
de l'éprouvette, ni à moins de 12 mm de la zone précédemment essayée. Essayer les
matériaux minces en les fixant d'abord fermement ensemble pour former une éprouvette ayant
une épaisseur aussi proche que possible de celle recommandée.

5.4  Quand des parties moulées sont essayées, l'arc doit être appliqué à l'emplacement
supposé être le plus significatif. Des essais comparatifs entre pièces doivent être faits à des
emplacements similaires.

5.5  Il convient de supprimer avant l'essai la poussière, l'humidité, les empreintes de doigt,
etc., en utilisant une méthode appropriée.

Avertissement:  La manière de réaliser le nettoyage peut affecter le matériau.

6 Conditionnement

Les éprouvettes doivent être exposées à une atmosphère standard de 23 °C ± 2 °C, 50 % ± 5 %
d'humidité relative (atmosphère standard B conforme à la CEI 60212) pendant un minimum de
24 h, sauf spécification contraire.

7 Mode opératoire

7.1  Pour déterminer la résistance à l'arc, l'éprouvette est placée au contact des électrodes et
l'espacement entre les électrodes est réglé à 6,35 mm ± 0,1 mm.
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4.3 Test chamber

In order to avoid air drafts, the test chamber shall be an enclosure without venting and with
dimensions not smaller than 300 mm x 150 mm x 100 mm.

4.4 Calibration

4.4.1 Open circuit operating voltage

The voltage shall be adjusted in the open circuit to 12,5 kV. It is measured by the voltmeter VL
using the ratio of primary to secondary voltage of the open circuit.

4.4.2 Adjustment of secondary current

With the correctly spaced electrodes resting on a ceramic block and with the draft shield
closed, the equipment shall be energized and the current adjusted by means of the variable
resistors R10, R20, R30 and R40.

5 Specimens

5.1  For standard comparison of materials, at least five tests shall be made on specimens
from each material.

5.2  The test specimen thickness shall be 3 mm 0,0
0,4+  mm. Use of other thicknesses shall be

reported.

5.3  Each test specimen shall have the necessary dimensions so that the test shall be
performed on a flat surface and the electrode assembly shall not be closer than 6 mm to the
edge of the test specimen nor closer than 12 mm to a previously tested area. Test thin
materials by first clamping them tightly together to form a test specimen of a thickness as close
to the recommended thickness as possible.

5.4  When moulded parts are tested the arc shall be applied to a location deemed most
significant. Comparison tests of parts shall be made in similar locations.

5.5  Dust, moisture, finger prints, etc. should be removed before testing, using a suitable
method.

Warning:  The cleaning procedure may affect the material.

6 Conditioning

The test specimens shall be exposed to a standard atmosphere of 23 °C ± 2 °C, 50 % ± 5 %
relative humidity (standard atmosphere B in accordance with IEC 60212) for a minimum of
24 h, unless otherwise specified.

7 Procedure

7.1  For determination of the arc resistance the test specimen is placed in the electrode
assembly and the spacing of the electrodes is adjusted to 6,35 mm ± 0,1 mm.
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7.2  Mettre le circuit d'essai sous tension et observer la formation de l'arc, le progrès du
cheminement et toutes les particularités du matériau soumis à l'essai. Si le premier essai de
chaque étape se réalise de manière normale, il n'est alors pas nécessaire d'observer
précisément les essais suivants.

Avertissement: Au cours de l'observation de l'arc, il convient que l'opérateur utilise des
lunettes anti-UV ou un écran contre les UV.

Les arcs initiaux sont observés pour déterminer s'ils restent plats et parallèles à la surface de
l'éprouvette. Si le sommet de l'arc se situe approximativement à 2 mm au-dessus de la surface
de l'éprouvette ou si l'arc monte en direction de l'électrode au lieu de rester collé à l'extrémité
ou s'il vacille irrégulièrement, cela indique que les constantes du circuit ne sont pas correctes
ou que le matériau dégage des produits gazeux de façon excessive.

7.3  Après chaque minute écoulée, le niveau de sévérité de l'arc doit être augmenté jusqu'à ce
que le défaut se produise, comme indiqué dans le tableau 1 et comme cela est défini en 3.2.
Immédiatement après le défaut, le courant de l'arc doit immédiatement être interrompu et le
chronomètre arrêté. Les temps en secondes mis pour le défaut sont notés pour chacun des
cinq essais.

8 Résultats

8.1 Le résultat de cet essai est le temps mis pour provoquer le défaut, exprimé en secondes.
NOTE – Les matériaux présentent souvent un défaut dans les toutes premières secondes qui suivent une
modification du niveau de sévérité. En comparant la résistance à l'arc des matériaux, il convient de donner plus de
poids aux quelques secondes qui correspondent au chevauchement de deux niveaux qu'à la même période de
temps écoulée sur un même niveau. Dès lors, il y a beaucoup plus de différence pour une résistance à l'arc
comprise entre 178 s et 182 s plutôt qu'entre 174 s et 178 s.

8.2 Quatre types généraux de défaut ont été observés.

8.2.1  Beaucoup de diélectriques inorganiques deviennent incandescents et ils sont donc
capables d'être conducteurs. Cependant après refroidissement, ils reprennent leurs
caractéristiques d'isolement initiales.

8.2.2  Certains composés organiques brûlent en produisant une flamme, sans former de
chemin conducteur visible dans la matière.

8.2.3  D'autres présentent un défaut par «cheminement», c'est-à-dire qu'un trait fin se forme
entre les électrodes alors que l'arc disparaît.

8.2.4  Avec le quatrième type se produit une carbonisation de la surface jusqu'à ce qu'une
quantité suffisante de carbone soit présente pour transporter le courant.

9 Rapport

Le rapport doit comprendre les informations suivantes :

9.1  identification du matériau d'essai et de l'épaisseur essayée;

9.2  détails de tout nettoyage et conditionnement avant l'essai;

9.3  valeurs centrale, minimale et maximale des durées de la résistance à l'arc;

9.4  observations particulières, par exemple, combustion et ramollissements.
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7.2  Activate the test circuit and observe the initiation of the arc, tracking progress and any
peculiarities of the material under test. If the first test at any test step proceeds in a normal
manner, then it is not necessary to closely watch the subsequent tests.

Warning:  During observation of the arc the operator should use anti-UV spectacles or an UV-
shield.

The initial arcs are observed in order to determine if they remain flat and adjacent to the test
specimen surface. If the top of the arc approaches approximately 2 mm above the surface of
the test specimen or the arc climbs up the electrode instead of remaining on the tip or flares
irregularly, it is an indication that the circuit constants are not correct or the material is
releasing gaseous products at an excessive rate.

7.3  At the end of each minute the arc severity in sequence as shown in table 1 is to be
increased until failure occurs as defined in 3.2. Upon failure the arc current shall be
immediately interrupted and the interval timer stopped. The time to failure in seconds is
recorded for each of the five tests.

8 Results

8.1  The result of this test is the time to failure, expressed in seconds.

NOTE – Materials often fail within the first few seconds after a change in severity. When comparing the arc
resistance of materials, much more weight should be given to a few seconds that overlap two stages than to the
same elapsed time within a single stage. Thus there is much greater difference in arc resistance between 178 s and
182 s than between 174 s and 178 s.

8.2  Four general types of failure have been observed.

8.2.1  Many inorganic dielectrics become incandescent, whereupon they are capable of
conducting the current. Upon cooling, however, they return to their earlier insulating condition.

8.2.2  Some organic compounds burst into flame without the formation of a visible conducting
path in the substance.

8.2.3  Others are seen to fail by "tracking", that is, a thin wiry line is formed between the
electrodes as the arc disappears.

8.2.4  The fourth type occurs by carbonization of the surface until sufficient carbon is present
to carry the current.

9 Report

The report shall include the following information:

9.1  identification of the test material and thickness tested;

9.2  details of any cleaning and conditioning prior to test;

9.3  central value, minimum and maximum arc resistance times;

9.4  special observations, for example, burning and softening.
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Tableau 1 – Séquence correspondant à des paliers de 1 min

Palier Courant
mA

Cycle temporel 1)

s
Durée totale

s

1/8 10 1/8 en marche, 7/8 à l'arrêt 60

1/4 10 1/4 en marche, 3/4 à l'arrêt 120

1/2 10 1/4 en marche, 1/4 à l'arrêt 180

10 10 En continu 240

20 20 En continu 300

30 30 En continu 360

40 40 En continu 420

1) Pour les trois premiers paliers, un arc interrompu a été spécifié pour rendre l'essai moins sévère qu'avec un
arc continu. Un courant de 10 mA est spécifié car un courant plus faible aurait tendance à produire un arc
instable et vacillant.
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Table 1 – Sequence of 1 min steps

Step Current
mA

Time cycle  1)

s
Total time

s

1/8 10 1/8 on, 7/8 off 60

1/4 10 1/4 on, 3/4 off 120

1/2 10 1/4 on, 1/4 off 180

10 10 Continuous 240

20 20 Continuous 300

30 30 Continuous 360

40 40 Continuous 420

1) In the first three steps, an interrupted arc has been specified to make the test less severe than with a
continuous arc. A current of 10 mA is specified because a lower current would tend to produce an unsteady
or flaring arc.
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Figure 1 – Exemple de circuit électrique
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